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2025. május 17-én, Ózdon, a Kaszinó Tükörterme 
adott otthont az Országos Magyar Bányászati és Ko-
hászati Egyesület 118. Küldöttgyűlésének.

Az esemény a Nemzeti Himnusz eléneklésével 
kezdődött, majd dr. Szombatfalvy Anna elnök köszön-
tötte a 118. Küldöttgyűlés résztvevőit, az Egyesület 
tagságának küldötteit, a tiszteleti és a pártoló tagokat, 
a jogi tagok, a társszervezetek és a hatóság képvise-
lőit, a meghívott vendégeinket.

Külön üdvözölte Riz Gábor országgyűlési kép
viselőt; Janiczak Dávidot, Ózd város polgármesterét; 
dr. Szalontai Lajost, a Miskolci Egyetem Műszaki 
Föld- és Környezettudományi Karának dékánhelyet-

tesét, a Magyar Bányászati Szövetség képviseletében 
Zelei Gábor igazgatót, a Magyar Öntészeti Szövetség 
elnökét, Szalai Jánost; a Bányászati Dolgozók Szak-
szervezetének elnökét, Telekes Gábort, továbbá az 
OMBKE helyi szervezetének és az Ózdi Ipari Örök-
ségvédők Baráti Körének megjelent vezetőit és tagjait.

Ezután az elnök felkérte Janiczak Dávid polgár-
mestert, hogy köszöntse a megjelenteket. A polgár-
mesteri üdvözlő szavak után a vendéglátók részéről 
dr. Taszner Zoltán, az Ózdi Helyi Szervezet elnöke 
mondott köszöntőt, majd Werner Norbert, az Egyesü-
let tiszteletbeli tagja emelkedett szólásra. A Szlovák 
Bányász Hagyományőrző Társaságok Szövetsége és 
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korábban meghozott határozatok végrehajtásáról szóló beszámolóját. Döntöttek a 2025. év ter
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a Szlovák Kő és Kavicsgyártó Szövetség nevében 
köszöntötte a tanácskozást.

Megállapították, hogy az eseményen a jelen lévő 
és az online formában részt vevő küldöttek száma hat-
vannyolc, így a 118. Küldöttgyűlés határozatképesen 
folytathatta munkáját. A tanácskozás tisztségviselői-
nek megválasztása után, a résztvevők megemlékeztek 
az előző küldöttgyűlés óta elhunyt tagtársakról, majd 
Rátkai Norbert egyesületi igazgató előterjesztésében 
az Elnökség beszámolója és a közhasznúsági jelentés 
ismertetése következett.

Az Elnökség beszámolója

Rátkai Norbert előterjesztésben a következők hang-
zottak el.

„A tavaly májusban megrendezett 115. Küldött-
gyűlés óta két küldöttgyűlést is tartottunk, amelyeken 
dr. Hatala Pál elnök, Kőrösi Tamás igazgató és egy 
elnökségi tag is lemondott, illetve a Bányász Szak-
osztálynál tisztújítás zajlott. A 116. Küldöttgyűlésen 
megválasztottuk az új elnököt dr. Szombatfalvy Anna 
személyében, és két nappal később én vettem át az 
igazgatói feladatokat. A 117. Küldöttgyűlésen megvá-
lasztottuk az új elnökségi tagot Tóth Gergely László 
személyében.

Feladatom volt a tagság ügyeinek kezelése, illetve 
a tagdíjfizetési morál kérdéskörének feltárása. Az el-
múlt egy évben a változások kezelése volt az elnökség 

és az igazgató legfőbb feladata. Mindez szerencsére 
az Egyesület életét jelentősen nem befolyásolta, a ter-
vezett programokat meg tudtuk valósítani.

�� Lezajlott a XVI. Kő és Kavicsbányász Napok 
Konferencia.
�� A 18. Knappentagon részt vettek tagjaink 
Ausztriában, Bad-Islben.
�� Sikeresen lezajlott a LXII. Bányamérő Konfe
rencia Gyöngyösön.
�� Az Egyesület nagy sikerű rendezvénye volt a 
Bányász–Kohász–Erdész Találkozó Miskolcon. 
Háromszáz fő részvételével sikerült nívós és 
jól szervezett rendezvényt lebonyolítani, mely-
nek gazdasági eredménye is kimagasló lett.
�� Lezajlott a 74. Központi Bányásznap. Az ese-
ményt a Magyar Bányászati Szövetséggel és a 
Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók Szakszer-
vezetével közösen rendeztük meg Oroszlány-
ban. A helyi szervezet is megünnepelte fenn-
állásuk kerek évfordulóját.
�� Az Egyesületünk nagy létszámmal képviseltet-
te magát Selmecbányán, a Szalamanderen, ahol 
koszorúzáson és ökumenikus istentiszteleten is 
részt vettek tagjaink.
�� A Borbála-napot a helyi szervezetek méltó kö-
rülmények között ünnepelték meg.
�� Az Öntészeti Szövetséggel együtt rendeztük 
meg az I. Magyar Öntészeti Konferenciát 
Herceg halmon.
�� Megtartottuk az V. Bányászati- és Kohászati 
Kiállítóhelyek Találkozóját Székesfehérváron, 
amelynek sikeréért külön köszönet jár Med
nyánszky Miklós tagtársunknak.
�� A három napos Országos Bányászati Konferen-
ciát rekord létszámmal sikerült lebonyolítani. 
Volt olyan nap, amikor 170-en voltunk jelen. 
Azon túl, hogy érdekes előadásokat hallhat-
tunk, a rendezvény gazdaságilag is eredménye-
sen zárult.
�� A BKL lapoknál sikerült bevezetni a DOI-rend-
szert, ami azt jelenti, hogy a világon bárki hoz-
záférhet az itt megjelent cikkekhez. Emellett 
a felület lehetőséget biztosít az elektronikus 
témakereséshez is.
�� Idén februárban megtartottuk a Bányász– 
Kohász Szakmai Napot Fehérvárcsurgón.
�� Most itt vagyunk Ózdon, a 118. Küldöttgyűlé-
sen.
�� Már szerveződik a LXIII. Bányamérő Kon
ferencia Algyőn.

Sikerült új konferenciákat is bevonni az Egyesület 
életébe.

�� A FAMU Nemzetközi Konferencia egy olyan 
nemzetközi és világszínvonalú tanácskozás, 

Rátkai Norbert, OMBKE igazgató beszámolóját tartja
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amelynek lebonyolí-
tásában, egy floridai 
egyetem és a miskolci 
campus mellett, Egyesü-
letünk is szerepet vállal. 
A konferencia témája a 
gazdasági fenntartható-
ság köré szerveződik.
�� Szeptember 4-én lesz a 
75. Központi Bányász 
Nap Tatabányán.
�� Idén a selmeci Szala-
mander szeptember 12-
től 14ig tart, amelyen 
reményeink szerint ismét 
sikerül nagy létszámban 
részt vennünk.
�� Három évente kerül 
megrendezésre, idén 
immár a XXXIII. Nem-
zetközi Olaj- és Gázipari 
Konferencia, amelynek helyszíne Harkány 
lesz.
�� Szervezés alatt a 28. Öntőnapok is, október 
12i időponttal.
�� Ismét megrendezésre kerül november 12–14-én 
az Országos Bányászati Konferencia.
�� A decemberi Borbála-napok rendezvényeinek 
pontos ideje még nincs meg, de az előkészü-
letekről folyamatosan tájékoztatást adunk a 
Hírlevélben.

Rátérve az Egyesület anyagi helyzetére, össze-
hasonlítva a 2023as és 2024es évet, jól lehet látni, 
hogy az Egyesület eszközei, aktívái emelkedtek. Az 
Egyesület vagyona 175 millió Ft-ról 178 millió Ft-
ra emelkedett. Nőtt a forgótőkénk is. Ugyan a tárgy-
évben hétmillió Ft eredmény került kimutatásra, de 
hozzá kell tenni, hogy egy hosszú, évek óta húzódó 
kivezetést – amelynek értéke hárommillió forint volt 
– meg kellett oldanunk.

�� Az idei év tervezéseinél már vannak változások 
az elmúlt esztendőkhöz képest.
�� A tagdíjfizetéseknél idén kevesebbel számol-
tunk.
�� A pártolói tagsági díjak mértéke tartható, kö-
szönhetően a pártoló tagjainknak.
�� A rendezvényeinkre szánt támogatások nem 
változtak, de mivel több rendezvényünk lesz, 
nagyobb bevétellel számoltunk.
�� Áprilisban az Elnökség határozatban fogad-
ta el, hogy az egyesületi pártolói tagdíjakat 
és az egyéni tagdíjak harminc százalékát a 
szakosztályok és helyi szervezetek elkölthetik 
úgy, hogy két évig gyűjthetik az el nem költött 

összeget. Tavaly a szakosztályok és helyi szer-
vezetek 6 millió forintot költöttek el. A fel nem 
használt források mintegy 15 millió forintot 
tesznek ki.
�� A BKLlel és a Hírlevéllel kapcsolatos költ-
ségeket megnöveltük, mert a megnövekedett 
feladatok ezt indokolják.
�� A rendezvényekkel kapcsolatban kevesebb 
költséggel számoltunk, mert nagyon jó támo-
gatottsággal rendelkező eseményekről beszé-
lünk, és igyekszünk a költségeket lehetőleg 
lefaragni.
�� A székház üzemeltetésével kapcsolatos költ-
ségeket egy kissé megemeltük, mert bár volt 
költségcsökkentő beruházás, ami után kon-
szolidálódott a fogyasztás, de óvatosságból 
inkább a rosszabbik helyzettel kalkuláltunk. 
A központi költségvetés emelkedik, amit az 
inflációval kell magyaráznunk, ezzel együtt így 
is megpróbáljuk a tavalyi „állapotra hozni”. 
Az elnökségi költségek egy határozat alapján 
alakultak, ugyanis Selmecbányán sikeres tár-
gyalásokat folytattunk a helyi hagyományőrző 
egyesülettel, akikkel kölcsönösen gyümölcsöző 
és segítő kapcsolatra törekszünk.
�� Az amortizációt tudjuk tartani, mint ahogy az 
egyéb költségeket is. Így a kalkuláció szerint 
a bevételeink csak egymillió forinttal nőnek, 
a kiadásaink 6 millió forinttal emelkednek, de 
így is sikerül majd egy eredményes gazdasági 
évet zárni. Mindent megteszünk annak érde-
kében, hogy ezt a feszes költségvetést tartani 
tudjuk.
�� A tagság létszáma jelenleg 2252 fő, melynek 
nagyjából a fele 65 év feletti. A tagság átlag
életkora nőtt, de az aktív tagokra remélhetően 

 A Küldöttgyűlés hallgatósága
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tovább is lehet számítani. Szükség van a fiata-
lok bevonására, melyre már vannak tervek, és 
ezeket a közeljövőben szeretnénk megvalósí-
tani.
�� A tagdíjfizetési morállal kapcsolatban a két éve 
nem fizető tagokról készült táblázat alapján lát-
ni lehet a szakosztályi megosztást. Vélhetően, 
akik két éve, a tavalyi és a tavalyelőtti eszten-
dőben sem fizettek tagdíjat, és a március 31i 
határidőig sem rendezték a tartozást, azoktól 
nagy valószínűséggel nem várhatjuk el a tagdíj 
befizetését.
�� Az Elnökség véleménye szerint nem lehet 
ezt a témát tovább halogatni. Az Alapszabály 
szerint – a nyár folyamán – ők megkapják 
a felszólítást a tagdíjfizetésre, kétszer is, és 
ennek eredményeképpen a nem fizető tagok 
tagsága terveink szerint szeptemberben lezárul. 
Erre a jövő évi tisztújító küldöttgyűlés előtt 
van szükség, ahol fontos tudni, hogy az egyes 
szakosztályoknak hány fős a tagsága. Ennek a 
civil törvényben való megfelelés miatt is fontos 
szerepe van.”

Az Egyesület Elnökségének beszámolója után a 
Felügyelőbizottság jelentését dr. Debreczeni Ákos ok-
leveles bányamérnök, a grémium elnöke terjesztette a 
küldöttgyűlés elé.

A Felügyelőbizottság jelentése az OMBKE 2024. 
évi gazdálkodásáról és 2025. évi pénzügyi tervéről

A Felügyelőbizottság a 2024es év gazdálkodásának 
ellenőrzése során az alábbi dokumentumokat tárgyalta 
meg:

�� az Egyszerűsített éves beszámoló mérlegét,
�� az Egyszerűsített éves beszámoló eredmény
kimutatását,
�� a Kiegészítő mellékletet,

�� a Közhasznúsági mellékletet a 2024 évről és
�� a Független könyvvizsgálói jelentést.

A független könyvvizsgáló megállapította, hogy 
az „egyszerűsített éves beszámoló megbízható és va-
lós képet ad az Egyesület 2024. december 31-én fenn-
álló vagyoni és pénzügyi helyzetéről”.

Az egyszerűsített mérleg és az eredménykimuta-
tás szerint az eszközök és a források egyező végösz-
szege 178 647 eFt, a tárgyévi adózott eredmény 7 471 
eFt nyereség. Az eredmény teljes összege közhasznú 
tevékenységből származik. Az Egyesületnek vállalko-
zási tevékenységből nem volt bevétele. A saját tőke 
2024ben 7 471 eFttal nőtt.

A Felügyelőbizottság javasolja a 2024es pénz-
ügyi év, előzőekben felsorolt dokumentumainak elfo-
gadását.

A Felügyelőbizottság megvizsgálta a 2025ös 
pénz ügyi tervet és az azt alátámasztó kalkulációkat. 
A testület megállapította, hogy az Egyesület vezetése 
az általa ismert adatok alapján igyekezett reális költ-
ségtervet készíteni. A gazdálkodás tervezett eredmé-
nye 1 754 eFt, melyet többszörösen meghalad a terve-
zésben rejlő bizonytalanság.

A szakosztályok rendelkezésére álló keretek ösz-
szege 15 170 eFt.

Az OMBKE 2025. évi terve a rendezvények nye-
reségességére épül, ezért a Felügyelőbizottság felhív-
ja a figyelmet az éves terv alakulásának folyamatos 
figyelemmel kisérésére, az egyes rendezvények lezá-
rását követően, azok eredményességének vizsgálatá-
ra. Amennyiben valamely rendezvény tervezett ered-
ménye nem realizálódik vagy a lezajlott rendezvények 
összesített eredménye nem éri el a betervezett értéket, 
időben megfelelő költségcsökkentő intézkedéseket 
kell hozni.

A Felügyelőbizottság javasolta a 2025. évi pénz-
ügyi terv elfogadását.

A küldöttek a Felügyelőbizottság beszámolóját hallgatják
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Tiszteleti tagok választása, kitüntetések

Ezt követően dr. Fegyverneki György alelnök ismer-
tette az Elnökség javaslatát, amely a Tiszteleti Ta-
gok és Szeniorok Tanácsának jóváhagyása mellett 
született meg. Ennek értelmében a 118. Küldöttgyű-
lés dr. Hatala Pált, Szabó Csabát és Szikrai Miklóst 
egyhangúlag, ellenszavazat és tartózkodás nélkül az 
Egyesület Tiszteleti Tagjává választotta.

A kitüntető cím átadása után a résztvevők meg-
hallgatták Gál Jenő: „Dr Tóth Imre, selmeci bánya- és 
kohómunkások életének megmentője” című előadá-
sát.

Az előadást követően kitüntetések átadása követ-
kezett. 

Az „Egyesület kiemelkedő támogatója” díj elis-
merésben részesült:

�� Riz Gábor, országgyűlési képviselő;
�� Dr. Szemán Attila, főmuzeológus;
�� Horváth Ferenc, az Alcufer Kft. ügyvezetője.

„Az év bányászati–kohászati kiállítóhelye” kö-
zönség díjat az Ajkai Bányászati Múzeum, Őslény és 
Kőzettár kapta meg, 

„Az év bányászati–kohászati kiállítóhelye” szak-
mai díjban az Ózdi Muzeális Gyűjtemény és Gyártör
téneti Park részesült.

A kitüntetések átadása után határozati javaslatok 
ismertetésére, majd elfogadására került sor.

A Küldöttgyűlés elfogadta az OMBKE 2024. év-
ről szóló Közhasznúsági jelentését, az OMBKE 2024. 
évről szóló Számviteli Beszámolóját és Mérlegét, a 
Felügyelőbizottság jelentését az OMBKE 2024. évi 
tevékenységéről és az OMBKE 2025. évi gazdálko-
dásáról szóló tervét.

Ezt követően megválasztották a következő tiszt
újító küldöttgyűlés tisztségviselőit, a jelölő, a 
man dátumvizsgáló, a 
sza vazatszámláló és a ha-
tá rozat szövegező bizott-
ságok tagjait.

Dr. Szombatfalvy Anná-
nak, az OMBKE elnöké-
nek záróbeszéde

A határozatok elfogadá-
sa után dr. Szombatfalvy 
Anna elnök zárszava kö-
vetkezett:

„Kedves Küldöttek, Ked-
ves Tag társak!

A 118. Küldöttgyűlé-
sünk végéhez érkeztünk. 

Enged jé tek meg, hogy megköszönjem minden jelen-
lévő aktív részvételét, a hozzászólásokat és az együtt-
működést!

Köszönöm szépen a vendéglátóinknak és a szerve-
zőknek a sikeres lebonyolítást!

Sikeres küldöttgyűlést zárunk, elfogadtuk a 2024
es mérleget, a számviteli és a közhasznúsági beszá-
molót, valamint a 2025-ös gazdálkodási tervet.

Fontos megemlítenem, hogy a tegnapi napon a 
XVI. Ózdi Ipari Örökségvédelmi Konferencia kere-
tében a 180 éves ózdi kohászatot ünnepeltük. Külön 
öröm számomra, hogy összefogással sikerült a „180 
éves az ózdi kohászat” c. könyvet kiadni, melyet szí-
ves figyelmetekbe ajánlok.

És most következzen pár személyes gondolat, 
ahogy ezt már tőlem megszokhattátok. 2019ben itt 
indult az OMBKE-s karrierem, itt választottak az 
Egyesület főtitkárhelyettesévé. 

Az Országos Magyar Bányászati és Kohászati 
Egyesület immáron 133 éve képviseli a magyar bá-
nyászat és kohászat értékeit, hagyományait és jövő-
jét. Büszkék lehetünk rá, hogy ez a hétvége ismét 
megerősítette: szakmáinkban továbbra is él az össze-
tartás, a szakmai elhivatottság és a megújulásra való 
törekvés.

Szeptember 28. óta vagyok az Egyesületünk elnö-
ke. Ez a 232 nap tartogatott nagyon sok meglepetést, 
problémát, feladatot, de ugyanakkor nagyon sok sikert 
és örömet is. A célom továbbra is az, amiben rendü-
letlenül hiszek, hogy szeretnék egy új, 21. századi, 
szerethető egyesületet létrehozni, amelynek van jövő-
je, és amely fenn fog maradni minden körülmények 
között. Szeretném, ha az OMBKE-t nemcsak mint 
hagyományőrző egyesületet tartanák számon, hanem 
mint szakmai, tudományos és tanácsadói egyesület is. 
Hiszek abban, hogy mivel a szakmáinkban dolgozó, 
szinte összes szakembert tagjaink között tudhatjuk, 

Dr. Szombatfalvy Anna, OMBKE elnök a bezárja a Küldöttgyűlést
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partnerei tudunk lenni szervezeteknek, döntéshozatali 
szerveknek, hatóságoknak abban, hogy a jelen és jövő 
problémáira, kihívásaira – úgymint az energiagazdál-
kodás, fenntarthatóság, környezetvédelem – megol-
dást találjanak!

Szeretnék pár fontos momentumot kiemelni az el-
múlt időszakból, melyek a megújulást segítik:

�� Előkészítés alatt van egy együttműködési meg-
állapodás aláírása a Miskolci Egyetem és az 
OMBKE között.
�� Ugyanilyen megállapodást fogunk aláírni a 
BMEvel is (majd folyamatosan, lépésről
lépés re haladva a többi felsőoktatási intéz-
ménnyel is), kiemelve azt, hogy a Miskolci 
Egyetem mindig prioritást fog élvezni minden 
tekintetben, mint selmeci utódintézmény. De a 
fennmaradás miatt a nyitás elengedhetetlen.
�� Új, ill. régi konferenciákat szervezünk. Ezekről 
a Hírlevélből, illetve a honlapon található ese-
ménynaptárból tudtok tájékozódni.
�� Együttműködési megállapodást fogunk kötni a 
V4-ekkel. Szombati Erik, a szlovák testvérszer-
vezet elnöke kezdeményezésére idén a selmec-
bányai Szalamander keretében aláírásra kerül a 
határokon átívelő, középeurópai bányász–ko-
hász egyesületek szoros együttműködését és 
közös szakmai fellépését rögzítő memorandum.
�� Részt vettünk Segesváron az EMT konferen-
cián, ahol plenáris előadást tartottunk, majd az 
erdélyi társszervezetek vezetőivel megállapod-
tunk egy szorosabb együttműködésről, lehetsé-
ges kooperációról.
�� Új pártoló jogi tagvállaltokkal írtam alá szer-
ződéseket, illetve a korábbiakat folyamatosan 
megújítjuk. Ezúton is köszönöm a támogatáso-
kat, amik nélkül a működésünk és a jövőbeni 
terveink megvalósítása elképzelhetetlen lenne.

Nagyon sok tervem van, és nagyon sok feladat 
áll előttünk. Hogy csak párat említsek: Országos Bá-
nyász–Kohász–Erdész Találkozó 2026. Sopron; Nexus 
Konferencia a Miskolci Egyetemen a floridai egye-
temmel közös szervezésben; 33. Nemzetközi Olaj és 
Gázipari Konferencia; Geomeeting 2025. konferencia; 
Bányászati Konferencia; 28. Nemzetközi Öntőnapok.

Felvettük a kapcsolatot az Energiaügyi Miniszté-
riummal, a szakmáinkat érintő kérdésekben elindult 
egy aktív szakpolitikai egyeztetés.

A pénzügyi stabilitás fenntartása kiemelt felada-
tunk hiszen, ahogy hallottátok igazgató úr beszámo-
lójából, a tagdíjak nem fogják fedezni a működési 
költségeinket. El kell gondolkodnunk a jelenlegi sza-
bályozásaink módosításán, illetve bevételi forrásaink 
növelésén új támogatók bevonzásán keresztül! Min-
den olyan szakmai, szakmapolitikai együttműködésre 
nyitottak vagyunk, amely az Egyesület lukrativitását 
biztosítja! Fontos cél az aktív tagság növelése, illesz-
kedve a szakmáink változó struktúrájához!

Proaktívnak kell lennünk, és előre kell menekül-
nünk, ha túl akarunk élni mint szakma és mint Egye-
sület a megváltozott körülmények között.

Végül, de nem utolsósorban, szeretném hangsú-
lyozni: a múlt értékeiből építkezve, közösen kell meg-
fogalmaznunk a jövőt. Legyen az OMBKE továbbra 
is az a szakmai és emberi közösség, amely biztonsá-
got, tudást és összetartozást nyújt tagjai számára! Eh-
hez kérem a további támogatásotokat. A teljes tiszt-
újításig előttünk álló egy évben sem fogok pihenni, 
azt megígérem!

Köszönöm a figyelmet, jó egészséget kívánok min-
den kedves tagtársnak. A 118. Küldöttgyűlést ezennel 
bezárom. Jó szerencsét!”

A 118. Küldöttgyűlés zárásaként a résztvevők 
elénekelték a Bányász, az Erdész és a Kohász Him-
nuszt.

A Küldöttgyűlés az elnök zárszavát hallgatja


